

## AWARD CITATION

1. Surname, name and middle name ROMANOV ALEKSEJ FILIPPOVICH
2. Rank Guards Jr. Lieutenant
3. Position and unit Senior pilot,  
189 Guards assault aviation "Brest" regiment  
  
is recommended for order "RED BANNER"
4. Birth year 1923
5. Nationality Russian
6. Party membership VLKSM member since 1943
7. Participation in the civil war, later in defence of USSR, in Patriotic war 2 Belorussian front since 02 August 1944
8. Wounds and contusions None
9. In Red Army service since 1941
10. Drafted by which induction station Uralsk district military commissariat, Uralsk region.
11. Previous awards Order "Red Star" decree №04/n by 196 assault aviation division on 18.08.1944.
12. Awardee's and his family permanent home address *intentionally obscured*

---

### I. Brief and specific description of the personal feat or merits

---

Guards Jr. Lt. ROMANOV has participated in the war since 20.08.1944 on 1st and 2nd Belorussian fronts. He acts bravely and decisively in combat, exhibits examples of courage and heroism. He executes his combat missions with good and excellent scores. He is a leader of a group of 4 IL-2 aircrafts in the combat missions and has had no combat losses in the group. He can fly in adverse meteorological conditions. He was bestowed with order "Red Star" for successful execution of 11 combat missions on 2 Belorussian front. For 32 combat missions, he was recommended for his second award - order "Patriotic war I class". After being recommended for his second award, he conducted further 24 successful combat missions. He participated in capturing of the towns Osowiec and Ostroleka, Eastern Prussia and Pomerania.


In adverse weather conditions on 27.02.1945 near Bublic, he conducted a mission against a field artillery battery, which inhibited advance of our ground troops. Guards Jr. Lt. ROMANOV suppressed the field artillery battery by his precise bomb strike and cannon and machine-gun fire. As the consequence of his successful strike, our troops could advance and capture the settlement Ciehandorf. He especially distinguished himself in the destruction of the Danzig enemy pocket.

In the strike against the enemy warships and barges in the Gdynia bay on 23.03.1945, Guards Jr. Lt. ROMANOV scored a direct hit and ignited a large fire on a self-propelled barge loaded with armoured vehicles and troops.

The mission against the enemy armament depots located 2km north of Oksheft on 27.03.1945 was a success (results were corroborated by the air navigation centre): 2 large fires were ignited and 3 big explosions caused.

In total during the Patriotic war, Guards Jr. Lt. ROMANOV has made 56 combat sorties.

For exemplary execution of the combat missions, for courage and persistence in the struggle against the German invaders, for 24 successful combat missions and the damage inflicted upon the enemy, Guards Jr. Lt. ROMANOV deserves state award order "RED BANNER".

 Commander of 189 Guards assault aviation "Brest" regiment  
02 April 19455                      Guards Lt. Colonel                      *signature*                      /SLYUNKIN/

---

He deserves order "RED BANNER"  
Commander of 196 assault aviation "Zhlobin" Red Banner division  
Colonel                      *signature*                      /GRISCHENKO/  
04 April 1945

---

He deserves order "RED BANNER"  
Commander of 4 assault aviation corps  
Guards Lt. General of airforce *signature*                      /BAYDUKOV/  
06 April 1945

---

Awarded with order "PATRIOTIC WAR I CLASS" by the decree # 034/n  
issued by 4 Airforce on 30 April 1945.

Senior aide to the head of 2nd section of the personnel department  
Captain of army service corps                      *signature*                      /KISLYAKOV/  
" " May 1945

## НАГРАДНОЕ ЛИСТ

1. Фамилия, имя и отчество - РОМАНОВ Алексей Филиппович.
2. Звание - Гв. Младший Лейтенант 3. Должность, часть - Летчик старший  
189 Гвардейского Штурмового Авиационного Врестского Полка
- Представляется к ордену "КРАСНОЕ ЗНАМЯ"
4. Год рождения - 1923 г. 5. Национальн.-русский 6. Мартин-чи. ВЛКСМ-1943г.
7. Участие в гражданской войне, последующих боевых действиях по защите СССР и отечественной войне /где, когда/ - с 2.8.44 г. по настоящее время 2-й Белорусский фронт.
8. Имеет ли ранения и контузии в отечественной войне - не имеет.
9. С какого времени в Красной Армии - с 1941 г. 10. Каким РВК призван -  
Уральским РВК г. Уральск
11. Чем ранее награжден /за какие отличия и когда награжден / орденом  
"Красная Звезда" - Приказ 190 МАВД № 04/н от 18.8.1944 г.
12. Постоянный домашний адрес представляемого и награждаемого и адрес его семьи -
1. Краткое, конкретное изложение личного боевого подвига или заслуг

Гвардии Младший Лейтенант РОМАНОВ с 20.8.44 г. участвует в боях на 1 и 2-м Белорусских фронтах. В бою ведет себя смело и решительно. Проявляет образцы мужества и героизма. Боевые задания командования выполняет хорошо и отлично. Самостоятельно водит в бой группу 4 самолета Ил-2, не имея при этом боевых потерь, летает в сложных метеобусловиях. За образцовое выполнение задания командования на 2-м Белорусском фронте, за 11 успешных боевых вылетов награжден орденом "Красная Звезда". За 32 боевых вылета представлен к второй правительственной награде орденом "Отечественная война 1-й степени". После представления к второй правительственной награде, тов. РОМАНОВ совершил 24 успешных боевых вылета. Участвовал в боях за овладение городами ОСОВЕН, ОСТРОМЕННО, в Восточной Пруссии и Померании.

27.2.1945 г. в районе БУЕЛИЦ в сложных метеобусловиях выполнил задание по уничтожению полевой артиллерии на огневых позициях, которая задерживала наступление наших наземных частей. Гвардии Младший Лейтенант РОМАНОВ точным бомбовым ударом и пулеметно-пушечным огнем подавил огонь батареи полевой артиллерии. В результате успешно выполненного задания наши наземные войска продвинулись и заняли населенный пункт ЦЕУАНЦОС. Особенно отличился в боях по разгрому ДАНЦИГСКОЙ группировки.

28.3.1945 г. при нанесении удара по военным кораблям в бухтам в ГДЫНСКОЙ бухте, Гв. Младший Лейтенант РОМАНОВ прямым попаданием вызвал очаг пожара на самоходной барже с техникой и живой силой противника.

27.3.1945 г. выполняя боевое задание по нанесению удара по арсеналам и складам противника в районе 2 км севернее ОКСЖЕСТ, в результате успешно выполненного задания по поджиганию станции наведены вызвано 2 очага пожара и 3 взрыва большой силы в складах.

Всего на фронтах Отечественной войны Гвардии Младший Лейтенант РОМАНОВ совершил 56 боевых вылетов.

За образцовое выполнение боевых заданий командования, мужество, смелость и настойчивость проявленную в борьбе с немецкими захватчиками, за 24 успешных боевых вылета и принесенный ущерб противнику, Гвардии Младший Лейтенант РОМАНОВ достоин награждения орденом "КРАСНОЕ ЗНАМЯ".

КОМАНДИР 196 ГВАРДИЙСКОГО ШТУРМОВОГО АВИАЦИОННОГО БРЕСТСКОГО ПОЛКА

- ГВ. ДОСЛОВНИК - *Волковник* /СОЛОВЬЕВ/

" 2 " *Апрель* 1945 г.

Достоин правительственной награды - ордена "Красное Знамя"

Командир 196 Штурмовой Авиационной Жлобинской Краснознаменной дивизии.

*Волковник* *Круф-Грищенко*

*Ч. Ч. 45*

Достоин Правительственной награды - ордена "КРАСНОГО ЗНАМЯ"

КОМАНДР 4 ШТУРМОВОГО АВИАЦИОННОГО КОРПУСА ГВАРДИИ ГЕНЕРАЛ-ЛЕЙТЕНАНТ АВИАЦИИ /РАДУКОВ/

*Радуков*

" 6 " апреля 1945 года.

Приказом 4 ВА №-034/Н от 30 апреля 1945 года награжден Орденом ОТЕЧЕСТВЕННОЙ ВОЙНЫ 1 СТЕПЕНИ.

СТАРШИЙ ПОМОЩНИК НАЧАЛЬНИКА 2 ОТДЕЛЕНИЯ ОК 4 ВА КАПИТАН А/С

/ВОЛКОВНИК/

" \_\_\_ " мая 1945 года.